
 
 

अजमेर से भी जोड़ा जाए।  इससे अजमेर भी जुड़ जाएगा, जयपुर भी जुड़ जाएगा और िदÊली भी 
जोड़ा जा सकता है।  इस Ģकार की ËयवÎथाएं की जा सकती हȅ।  एक और टेर्न है जो जैसलमेर से 
चलती है।  उसको भी यिद पाली, मारवाड़ जंक्शन होकर, फुलेरा हो कर िकया जाए, तो पाली को 
राितर् टेर्न िमल सकती है। यिद मंतर्ी जी चाहȂ, तो एक टेर्न अलग से शुरू की जा सकती है,  यही 
मेरा िनवेदन है।   
 
MR. CHAIRMAN:  You have made your point.   
 
Ǜी मदन राठौड़:  मȅ आपसे भी चाहंूगा िक रेल मंतर्ी जी से आगर्ह करके इस सबंधं मȂ ËयवÎथा 
करवाने की कृपा करȂ।   
 
MR. CHAIRMAN:  The hon. Member, Dr. Sasmit Patra (Odisha), associated himself 
with the matter raised by hon. Member, Shri Madan Rathore. 
 Now, Ms. Sushmita Dev.  Demand to Release Funds for the State of Assam to 
Mitigate Floods.  
 

Demand to release funds for the State of Assam to mitigate floods 
 

MS. SUSHMITA DEV (West Bengal): Sir, I have the privilege to represent two States.  
I live in Assam and I have found space in this august House because of the people of 
Bengal. What is common between the two States is that both these States are reeling 
under severe floods. Assam is one of the most impacted States.  When the national 
average is 10.2 per cent of flood-prone areas, for Assam, it is almost 40 per cent - 
four times!  The floods of the Brahmaputra River, of the Barak River, of the Kushiyara 
River, of the River Ganga in Bengal are so devastating that thousands of hectares of 
crop land, lakhs of houses, hospitals, schools, bridges get devastated because of 
flooding during the monsoon.  But the irony is, this is recurring every year and what 
we generally see is that States like Assam, Bengal, Uttarakhand, Bihar, all these 
States demand money from the NDRF Funds.  But such is the scheme of things that 
when SDRF Funds and NDRF Fund have to be coordinated, the guidelines are such 
that a State has discretion of spending the SDRF Fund only up to 10 per cent and 90 
per cent is monitored by the Centre.  So, how do the Chief Ministers of States spend 
this money efficaciously?   
 Sir, last but not the least, I am pained to say that when hundred people died in 
Assam in this flood and when 24 lakh people are impacted, and an eight-year old boy 
died in Guwahati, hon. Home Minister of India said that Assam has a flood-like 
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situation. Sir, what is a flood-like situation, आप बताइए?   We have been fighting for 
decades saying to declare it as a national calamity.  When Siliguri to Sikkim, NH-10 
breaks down, or Silchar to Shillong, NH-6 breaks down, it impacts the entire North-
East.  I am asking to give sufficient funds to the States.  Don’t say north Bengal सेपरेट 
हो जाओ, Barak Valley सेपरेट हो जाओ। We want funds. Solve our problem, Sir, and 
give us funds to mitigate these floods, prevent these floods and for rehabilitation of 
Assam and Bengal.  Thank you, Sir.        
                                      
MR. CHAIRMAN: The following hon. Members associated themselves with the matter 
raised by hon. Member, Ms. Sushmita Dev:  Ms. Dola Sen (West Bengal), Shrimati 
Mausam Noor (West Bengal), Shri Prakash Chik Baraik (West Bengal), Shri Samirul 
Islam (West Bengal), Shri Jawhar Sircar (West Bengal), Shri A.A. Rahim (Kerala), 
Dr. V. Sivadasan (Kerala), Dr. John Brittas (Kerala), Shrimati Phulo Devi Netam 
(Chhattisgarh), Dr. Fauzia Khan (Maharashtra), Shri Ajit Kumar Bhuyan (Assam), 
Shrimati Jebi Mather Hisham (Kerala), Shri Niranjan Bishi (Odisha), Shri Saket 
Gokhale (West Bengal), Dr. Kanimozhi NVN Somu (Tamil Nadu), Shri M. Mohamed 
Abdulla (Tamil Nadu) and Shri P. Wilson (Tamil Nadu).   

Now, Shri Harbhajan Singh.  Demand to Convert Bhakra Beas Management 
Board Hospital at Talwara, Punjab into AIIMS or PGI Hospital.   
 

Demand to convert Bhakhra Beas Management Board (BBMB) Hospital at Talwara, 
Punjab into AIIMS/PGI Hospital 

 
Ǜी हरभजन िंसह (पजंाब):  सर, मुझे पजंाब की ÎवाÎथ्य सुिवधा का महत्वपूणर् मुǈा उठाने का 
मौका िदया, उसके िलए आपका बहुत-बहुत धन्यवाद।  सर, जैसे रोटी कपड़ा मकान के साथ-
साथ ÎवाÎथ्य सुिवधा भी हमारा मौिलक अिधकार है, िजस Ģकार सरकार सबका साथ, सबका 
िवकास की बात करती है, उसी Ģकार सबका इलाज होना भी बहुत जरूरी है। मȅ बताना चाहता हँू 
िक केन्दर् सरकार के िवǏुत मंतर्ालय के अंतगर्त बी.बी.एम.बी. अÎपताल, तलवाड़ा को पȚग बाधँ 
बनाने के समय बनाया गया था। तब कई सौ िकलोमीटर से लोग वहा ँपर आकर अपना इलाज 
कराते थे, पर अलग-अलग समय की केन्दर् सरकारȗ की अनदेखी के कारण बी.बी.एम.बी. 
अÎपताल, तलवाड़ा का Îतर िदन-Ģितिदन िगर रहा है। Îटाफ, डॉक्टर और ÎवाÎथ्य उपकरणȗ 
की कमी के कारण िजतने भी मरीज इस अÎपताल मȂ आते हȅ, उनमȂ से ज्यादातर को पी.जी.आई., 
चंडीगढ़ रेफर कर िदया जाता है।  वहा ँपहले ही बहुत ज्यादा भीड़ है।  जब व ेवहा ँइलाज के िलए 
जाते हȅ, उनमȂ से कुछ तो राÎते मȂ ही दम तोड़ देते हȅ, क्यȗिक राÎता बहुत लबंा है।  िजनको वहा ँ
पर मौका िमलता भी है, वे Îटेर्चर पर लेट कर अपना इलाज कराते हȅ, क्यȗिक वहा ँपहले ही बहुत 
ज्यादा भीड़ है।   
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